
Del 4: Strøm i hverdagen

Fuktighet i luften påvirker hvor lett det er å få støt. Elektronene hoper seg lettere opp i tørr luft. Vi

får dermed lettere støt om sommeren eller vinteren, fordi luften er tørrere. Det er et argument du
kan bruke for å få foreldrene dine til å vente litt med å pakke bort trampolinen etter sommeren. I

den fuktige høstluften får du lite støt.

Oppgaver

1. Les teksten om støt (trykk på "Hvorfor får vi støt" under) og se animasjonen en gang til.

Hvorfor får vi støt?

Støt er elektrisk energi som går fra en ting til en annen. Støt er strøm. 
For å forstå det nærmere må vi zoome inn på de minste byggeklossene i universet: atomene.

Atomer
Alt i verden er laget av atomer. En av egenskapene til atomene er at det har elektriske krefter.

Elektroner og Protoner
Atomet består av en positiv kjerne og negative elektroner som svirrer rundt. Hvis vi tar bort et
elektron fra atomet, vil det prøve å få tilbake elektronet. Atomet begynner å trekke på det som

i nærheten for å ta et elektron fra det.

Statisk elektrisitet
Statisk elektrisitet er en type elektrisk kraft som står i ro. Hopper du på en trampoline, treffer
du trampolineduken mange ganger. Hver gang du treffer trampolineduken får du eller gir du,

elektroner fra den. Både du og trampolineduken blir elektrisk ladet! Du merker det med at
håret reiser seg på hodet ditt.

https://www.nysgjerrigper.no/undrelaboratoriet/energi-og-materie/hvorfor-far-vi-stot/del-4/faglig-forklaring/?download=true

https://www.nysgjerrigper.no/undrelaboratoriet/energi-og-materie/hvorfor-far-vi-stot/del-4/faglig-forklaring/?download=true


Atomene som har mistet elektroner prøver å få de tilbake. Når du tar på metallstangen på

trampolinen, er det lett for elektronene å flytte på seg. Atomene får tilbake elektronene de
manglet. Håret ditt står ikke opp lengre. Når elektronene flytter seg, får du støt. Elektroner i

bevegelse lager elektrisk strøm. Støt er derfor strøm.

Stoffer som lettere kan gi deg støt
Ull tar lett til seg ekstra elektroner, og det gjør hår også. Bomull gjør ikke det. Det er mindre
sjanse for å bli elektrisk ladet når du hopper på trampoline med bomullsklær. Derfor vil klær av

bomull være smarte hoppeklær.

2. Gå tilbake til hypotesene fra starten og se om du vet hvilke som stemmer nå.

Hvilke påstander om støt

stemmer?

Stemmer

helt Stemmer litt Stemmer ikke Vet ikke

Støt er elektrisk energi som går

fra en ting til en annen.

    

Støt er strøm.     

Vi får strøm når vi stikker oss på

noe spisst, som en nål.

    

Vi får lettere støt på trampolinen

hvis vi går med genser av bomull

enn med en genser laget av ull.

    

Vi får lettere støt når vi hopper på

trampolinen om høsten enn om

sommeren.

    

3. Lag en liste over ting som bruker strøm.

Ekstraoppgave

Skriv en fortelling om at strømmen blir borte i kommunen din i en uke. Hva skjer på dag 1, dag 2

osv.?

Vil du vite mer om støt?

Mer om atomene

Atomene er usynlige og veldig små. Atomene igjen består av enda mindre deler: partiklene. I

kjernen til atomet finner vi partiklene nøytroner og protoner. Nøytronene er nøytrale, de er

hverken positivt eller negativt ladet. Protonene er positive. Elektronene som svirrer rundt er

negative. Hvis det for eksempel er to protoner i kjernen og to elektroner som svirrer rundt

kjernen, er ikke atomet elektrisk ladet. Hvis vi tar bort et elektron fra atomet derimot, blir

atomet positivt ladet. Da vil det prøve å trekke et elektron til seg. Når elektronet flytter seg til

atomet lager det elektrisk energi, for elektrisk energi er elektroner i bevegelse.

Mer om energi

Kort sagt er energi det som kan få noe til å skje. Elektrisk energi kan for eksempel få håret til å
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reise seg eller en lyspære til å lyse. Energi kommer i forskjellige former, noen av dem er:

solenergi, vindenergi, varmeenergi, magnetisk energi og elektrisk energi. Energi kan gå fra en
form til en annen og det kan flyttes fra en gjenstand et annet. Et solcellepanel får solenergi fra

sola, og den energien kan gjøres til elektrisk energi som for eksempel kan lade mobilen din.

Her kan du lese mye mer om energi:

https://www.nysgjerrigper.no/tema/miljo-og-klima/alt-om-energi/

---

Hurra! Du har nå fullført dette læringsopplegget. Vi håper du ble klokere på hvorfor vi får støt. Gå

tilbake til Undrelaboratoriets startside for å finne noe annet å utforske.

Tilbake

DEL

Meldinger ved utskriftstidspunkt 28. april 2025, kl. 21.19 CEST

Det ble ikke vist noen globale meldinger eller andre viktige meldinger da

dette dokumentet ble skrevet ut.
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